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 ســرویس سیاســی-با تصمیــم دولــت، کلیه دســتگاه هــای اجرایی و 
شهرداری های سراسر کشور مجازند نسبت به امهال یا بخشودگی کامل اجاره بهای 

اماکن واگذارشده به بخش خصوصی اقدام کنند. 
هیات وزیران در جلســه سوم اردیبهشــت ۱۳۹۹ به پیشنهاد وزارتخانه های 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و ورزش و جوانان تصویب کرد، کلیه دستگاه های اجرایی 
و شهرداری های سراسر کشور مجازند نسبت به امهال یا بخشودگی کامل اجاره بهای 
اماکن واگذارشــده به بخش خصوصی در طول دوره تعطیلی مربوط به جلوگیری 
از انتشــار ویروس کرونا یا افزایش دوره بهره برداری حسب شرایط و چهارچوب 

واگذاری اقدام کنند.
این مصوبه )هفتم اردیبهشــت ماه( توسط »اســحاق جهانگیری« معاون اول 

رئیس جمهوری ابلاغ شد.

طاهرنژاد  فعال اصلاح طلب:

 شورای عالی اصلاح طلبان نیازمند 
خانه تکانی است

وزیر کشور: 

اعضای شوراها برای بهبود زندگی 
مردم تلاش کنند

سرویس سیاسی- برخی رسانه ها و کانال های خبری، 
متن استعفای حجت الاســلام »سید عبدالواحد موسوی 
لاری« از شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان 
)شعســا( را منتشر کردند. موسوی لاری در این استعفانامه 
که آن را به »محمدرضا عارف« رییس شــورا تقدیم کرده، 
دلیل اقدام خود را شرایط خاص جسمی دانسته و با اشاره 
به روزها و ســال آخر مجلس دهم و دولت دوازدهم تاکید 
کرده است: »در چنین شرایطی نباید از بازنگری در ساختار 
و سازوکار نهادهای اجماعی اصلاح طلبان در عرصه های 
گوناگون غفلت نمود. هر چند که این اســتعفا با شــرایط 
جســمی حقیر مرتبط بوده و از ماه های پیش هم با شــما 
در میان گذاشــته بودم، اما گمانم این اســت که این استعفا 
می تواند آغازی بر تغییر ســاختار و سازوکارهای نهادهای 

اجماعی و پررنگ شدن نقش احزاب و تشکل ها باشد.«
اعضای شورای عالی سیاست گذاری درباره 

استعفا چه گفتند؟ 
»شــهیندخت مولاوردی« عضو و دبیر شعسا درباره 
اســتعفای موسوی لاری به خبرنگار ایرنا، گفت: »با توجه 
به شــرایط موجود شــورا هنوز در این زمینه جلســه ای 
برگزار نکرده و تا برگزار شــدن چنین جلسه ای نمی توان 
اظهارنظری کرد. بحث تغییر ساختار، ادامه حیات شورا و 
نحوه عملکرد آن یا توجه به احزاب و ساختارها بحث های 
کلی هستند که همواره در جلسات شورا مورد بررسی قرار 
گرفته اما هنوز جلســه ای برگزار نشــده و موضوعی هم 

قطعی نشده است.«
پاســخ »آذرمنصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت و 
دیگر دبیر شــورای عالی سیاست گذاری هم مشابه پاسخ 
مولاوردی بود و او هم تاکید کرد که هنوز بحثی درباره این 
استعفا صورت نگرفته و حزب اتحاد ملت هم در این زمینه 
به جمع بندی نرســیده است. پاسخ دیگر اعضای شورای 
عالی درباره آینده این نهاد و دلایل استعفا هم کماکان مشابه 

دبیران شورا است.
گمانه زنی ها درباره استعفا موسوی لاری 

موســوی لاری در نامه استعفای خود دلیل این مهم 
را شــرایط جسمی خود عنوان و تاکید کرده است که پیش 
از این هم رییس شــورا را در جریان شرایط جسمی خود 
قرار داده اســت اما گمانه زنی ها درباره دلایل پشــت پرده 
و بسترســاز این اســتعفا به ویژه زمانی کــه نایب رییس 
شــورا از بازنگری در سازوکارهای اجماعی اصلاح طلبان 
یا پررنگ شــدن نقش احزاب و تشــکل ها سخن بگوید، 

اجتناب ناپذیر است.
بــه نظر می رســد ناکامــی در انتخابــات مجلس 
و ریشــه یابی دلایــل آن در تصمیمــات شــورای عالی 
سیاســتگذاری یکی از همان بسترهای مهم اما ناگفته نامه 
موسوی لاری است. شــورای عالی سیاست گذاری برای 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس اســتراتژی کناره گیری 
اتخاذ و اعلام کرد که به دلیل رد صلاحیت های گســترده 
از انتشار فهرست انتخاباتی و حضور پررنگ و حمایت از 
گــروه و جریانی امتناع خواهد کرد اما احزاب می توانند با 
توجه به داشته های خود فهرست ارائه کنند. احزابی چون 
کارگزاران ســازندگی و مردم ســالاری فهرست منتشر و 
تلاش هایی را برای اثرگذاری بر انتخاب مردم انجام دادند 
اما پیروزی قاطع اصولگرایان در این انتخابات تلاش های 
آن ها را بی ثمر ساخت. پس از انتخابات اما گلایه ها از این 
تصمیم شــورای عالی به ویژه از ســوی اعضای شورای 

مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ادامه یافت.
هنوز مشــخص نیســت که آیا موسوی لاری هم در 
باطن با کناره گیری شــورا از انتخابات مخالف بوده یا نه. 
اما مرور بخش هایی از گفت و گوهای او پیش از انتخابات 
نشــان می دهد که او از تصمیم شورا حتی اگر حمایت هم 
نکرده باشد انتقاد نکرده است. وزیر کشور دولت اصلاحات 
بهمن ماه ســال گذشــته در مصاحبه ای گفته بود: »جریان 
اصلاحات در قالب یک جبهه وارد عرصه انتخابات شــده 
است و با توجه به این ردصلاحیت ها به طور طبیعی زمینه 
لیست دادن جبهه ای و ائتلافی برای اصلاحات از بین رفته 
امــا امکان حضور فردی یا حزبی در انتخابات وجود دارد. 
مخالفتی باحضور در انتخابات از ناحیه احزاب و چهره های 
اصلاح طلب من نشــنیده ام. حضور ما در انتخابات راهبرد 
قطعی اما دادن لیست اقتضایی است.« نگاهی به دیگر گفت 
و گوهای تفصیلی و یا کوتاه موسوی لاری هم نشان می دهد 
که موضوع عدم ارائه لیست انتخاباتی از نظر او با توجه به 

شرایط موجود قابل قبول بوده است.
محــور دیگری که می توانــد در گمانه زنی پیرامون 
استعفای موســوی لاری مورد توجه قرار گیرد و با توجه 
به اشــاره وی هم به واقعیت نزدیک تر خواهد بود موضوع 
کم رنگ شــدن نقش احزاب در تصمیمات شورای عالی 
سیاســت گذاری و ادامه اعتراضات به این موضوع است. 
بســیاری از احزاب کوچکتر شعسا طی چهار سال فعالیت 
این نهاد همواره منتقد کم رنگی نقش احزاب و شخصیت 
های حقوقی برابر نقش افراد و شخصت های حقیقی بودند. 
این انتقادها حتی موجــب دوری برخی دبیران کل از این 
شــورا شده و حتی زمینه ساز ارائه طرح های جایگزین آن 
مانند پارلمان اصلاحات بود. تاکید ویژه موســوی لاری بر 
این مهم که استعفایش می تواند آغازی بر پررنگ شدن نقش 
احزاب و تشــکل ها باشد؛ نشان می دهد که کم توجهی به 
احزاب در دیدگاه نایب رییس شورای عالی سیاستگذاری 

هم جایگاه ویژه ای داشته است.
در ایــن باره یدالله طاهرنژاد عضو شــواری مرکزی 
حزب کارگزاران ســازندگی ایران نظر دیگری دارد. او به 
ایرنا می گوید که برخی نهادها شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبــان را در چارچوب قانون احزاب نمی دیدند و 

معتقــد بودند اعضای این شــورا باید از شــخصیت های 
حقوقی باشند و به دلیل همین محدودیت ها، احزاب عضو 
شورا مجبور شدند برای انتخابات مجلس یازدهم به عنوان 
جبهه از وزارت کشــور مجوز اخذ کنند. به همین منظور 
موســوی لاری در اقدامی پیش دستانه استعفا کرد تا بستر 

برای اجرای قانون جدید احزاب هموار شود.
شورای عالی منتقدان دیگر هم دارد

عملکرد شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و 
خروجی آن یعنی نمایندگان فهرست امید، محور مشترک 
بســیاری از نقدها به اصلاحات به ویژه در یک سال اخیر 

است. پس از انتخابات و ناکامی اصلاح طلبان هم انتقادها 
علنی تر شــده و احتمال تغییرات را افزایش داده اســت. 
چنانچــه »عبدالله ناصری« فعال اصلاح طلب در این زمینه 
گفته است: »عمر شورای سیاست گذاری با این ساختار و 
ماهیت و مدیریت تمام شــد؛ تاکید می کنم هم در شکل و 
هم در محتوا کار این شورا تمام است؛ یعنی اگر شکل این 

مجموعه هم عوض شود، مدیریت و فرم آن هم تغییر کند، 
شورایی که یک سر آن صادق نوروزی و شکوری راد باشد 
و سر دیگر آن کواکبیان و حسین کمالی اساساً این ساختار 

نمی تواند هیچ کاری را پیش ببرد.«
»محمــود میرلوحی« هــم در واکنش به انتقاداتی که 
از عملکرد شــخص محمدرضا عارف میان اصلاح طلبان 
وجود دارد در پاسخ به این پرسش که آیا قرار نیست راس 
مدیریت جریان اصلاحات تغییر کند؟ گفته اســت: »چرا. 

مگر ما قسم خوردیم که آقای عارف همیشه باشد؟«
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان سازوکاری 
بود که در دوران پیشاانتخابات مجلس دهم شکل گرفت و 
توانست در سه انتخابات سرنوشت ساز و پس از حوادث 

۸۸ اصلاح طلبان را به عرصه قدرت بازگرداند. در پنج سال 
گذشــته هم با وجود همه انتقــادات به کار خود ادامه داده 
اســت. انتقاداتی که می توان آن ها را در ســه گروه تقسیم 
کرد؛ بخش نخســت انتقاد همیشگی برخی اصلاح طلبان 
بــه ضرورت وجود چنین ســازوکاری با وجود نهادهایی 
مانند شورای هماهنگی جبهه اصلاحات است. بخش دیگر 
متوجه ترکیب اعضای این نهاد اســت که برخی همانگونه 
که اشاره شد آن را بی توجه به نقش احزاب به ویژه احزاب 
کوچــک می دانند. در نهایت ســومین انتقــاد هم به دلیل 
عملکرد این شورا به ویژه خروجی آن یعنی فهرست امید 

است. شواری عالی ســال گذشته با افزایش اعتراضات و 
انتقــادات به عملکرد خود، کارگروهی از اعضا برای تهیه 
گزارشی از عملکرد هریک تشکیل داد و گزارش هایی هم 
از سوی رییس به برخی احزاب و اعضای مجمع روحانیون 
مبارز ارائه کرد اما شواهد نشان می دهد این گزارش ها هم 
کاری از پیش نبرده اســت و همچنان ضرورت حذف و یا 

اصلاح این نهاد برای اصلاح طلبان واجب است.
در نهایت زمان اســتعفای موسوی لاری هم در کنار 
دلایــل پیدا و پنهان آن می تواند جالب توجه باشــد. وزیر 
کشور دولت اصلاحات گرچه برهه کنونی را پایان مجلس 
دهم و ســال آخر دولت یازدهم توصیف کرده اما می توان 
۱۳۹۹ را ســال مهم انتخاباتی هم توصیف کرد. پایان سده 
چهاردهم شمسی می تواند برای اصلاح طلبانی که حضور 
در سطح نخســت قدرت را مهم می شمارند مهم و یگانه 
فرصت باشــد و این اســتعفا در آغاز چنین فرصتی مغتنم 
خواهــد بود تا اگر طرح تازه ای برای بازگشــت به اقبال 
عمومی مردم باید درانداخته شــود، زمان کافی در اختیار 

این جریان باشد.

حواشی یک استعفا؛ 

موسوی لاری چرا کناره گرفت
استعفای نایب رییس و شخصیت موثر شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان گرچه ناگهانی و به دلایل شخصی بود اما توصیه های او

به تجدید نظر در سازوکارهای تصمیم گیری را می توان پس لرزه های زلزله انتخاباتی در جبهه اصلاحات و یا حتی شاید کم رنگ شدن
نقش شخصیت های حقیقی در تصمیم گیری های اصلاح طلبان تحلیل کرد. 

دستگیر شد 

خاتمه دهید

تحت تعقیب قرار گرفتند

۳ میلیون 

فوت ۵۲۵ تن 

همان موقع اعلام می شد

چه جریانی 

رقابت  ۱۱ نفره 

تنها عاقل شمائید

نامه سرگشاده مطهری 

این دستگیری که ظاهرا در ادامه پرونده دستگیری صادق نجفی شهردار سابق تبریز، 
به اتهام مسائل مالی و اقتصادی است، زوایای جدیدی را از تخلفات شهردار سابق تبریز 

تعدادی از شورای شهر گذشته و شورای چهارم باز خواهد کرد.

ظریف در توئیتر نوشــت: دو ســال پیش، پامپئو و رئیسش اعلام کردند، مشارکت 
آمریکا در برجام را متوقف می کنند، با این امید که فشــار حداکثری آن ها ایران را به زانو 
درخواهد آورد. بعد از شکســت تحقیرآمیز این سیاست، او )پامپئو( می خواهد دوباره به 
مشــارکت در برجام بازگردد. به رؤیاپردازی خاتمه دهید، ملت ایران همیشــه خود برای 

سرنوشتش تصمیم می گیرد.

دادستان تهران گفت: درخصوص تخلفات ارزی علاوه بر دریافت کنندگان متخلف 
ارزی حدود ۲۵ نفر از کارکنان بانک مرکزی تا سطح مدیرکل و تعدادی از افراد متخلف در 
بانک های عامل تحت تعقیب قرار گرفته اند. کارگروهی متشکل از دیوان محاسبات و بانک 
مرکزی و گمرک و وزارت صمت و ضابطین زیرنظر بازپرس ویژه پرونده جهت رسیدگی 

کارشناسانه به ابعاد مختلف گزارش دیوان محاسبات تشکیل شده است.

عباس آخوندی، وزیر سابق راه و شهرسازی گفت: برآورد می شود بحران کرونا به 
بیکاری ۳ میلیون شاغل موجود و تعطیلی هزاران کارگاه و بنگاه کوچک و متوسط بینجامد 
که ممکن اســت برای مدت ها نتوانند فعال شــوند. بسته یکصد هزارمیلیاردی دولت و 
جدول توزیع آن هیچ تناسبی با میزان عمق فاجعه ندارد. مشخصا پیشنهاد من انتشار معادل 
ریالی دستِ کم ۲۰ میلیارد دلار اوراق مشارکت به پشتوانه ی دارایی ها صندوق توسعه ملی 
است. نکته مورد تاکید من این است که اگر این صندوق امروز به داد مردم ایران نرسد، پس 
کی می خواهد مؤثر عمل کند؟ چه توسعه ای مؤثرتر از حفظ کلیتّ همبستگی اجتماعی 
و اقتصاد ملی ایران وجود دارد؟ چه طرح و پروژه ای وجود دارد که از نجات اقتصاد ایران 

از وضعیت وجود مهم تر باشد؟ 

ســخنگوی وزارت بهداشــت گفت : متاسفانه از اول اسفند تا کنون ، ۵۰۱۱ نفر در 
کشور به دلیل مصرف الکل تقلبی دچار مسمومیت شدند و ۵۲۵ نفر از این مسمومین که 
به مراکز درمانی مراجعه کرده اند، جان خود را از دست داده اند. هم اکنون ۲۲۹ نفر از این 
مسمومیت در بخش های عادی و ۴۷ نفر در بخش مراقبت های ویژه ICU بستری هستند، 
اما سه هزار و ۴۵۱ نفر ترخیص شده اند. تعداد ۹۵ نفر از مسمومین، نابینا و کم بینا شده و 

۴۰۵ نفر نیز نیازمند خدمات دیالیز شده اند. 

توکلی، نماینده ادوار مجلس گفت: بنده مخالف فساد و سوءاستفاده هستم و این ها 
را بنا به دلایل سیاسی نمی گویم، در واگذاری های شهرداری جرم و تخلف صورت گرفته 
است. وقتی یک نفر می خواهد نماینده مجلس شود، شورای نگهبان صلاحیت آن فرد را 
بررسی می کند؛ بر همین اساس، من نتایج بررسی هایی که انجام دادم، در قالب یک نامه به 
شورای نگهبان ارسال کردم، اما شورا سبک و سنگین، نمی کند. روزی که فهمیدند قالیباف 
اشکال دارد باتوجه به اینکه پسُت کمی هم نداشت و شهرداری نهاد کوچکی نیست، باید 
همان موقع اعلام می کردند نه حالا که یک ماه دیگر می خواهند در مورد ریاست او رأی 

بگیرند. این گونه اقدامات سیاسی کاری و تخریبی است که نتیجه ای هم ندارد.

شــرق نوشت: در حالی  که رئیس حوزه های علمیه اخیرا منکر فشار حوزه علمیه 
برای بازشــدن اماکن مذهبی شــده و گفته بود در این زمینه تابع سیاست های ستاد ملی 
مقابله با کرونا هســتیم، به نظر می رسد جریان هایی به دنبال بازشدن این اماکن هستند. 
کیهان در ســتون خوانندگان خودش چنین درخواســتی را مطرح کرده بود و دیروز هم 
نوشــت: با رسیدن ماه مبارک رمضان بازگشایی مساجد و حرم ها و بقاع متبرکه کشور 
البته با رعایت کامل اصول بهداشتی و اجرای دستورالعمل های موجود به یک خواسته 
مهم و مورد انتظار مردم کشــورمان تبدیل شده است. علم الهدی، امام جمعه مشهد هم 

خواستار بازگشایی مساجد و اماکن متبرکه شده است.

اعتماد نوشت: هنوز ۱۱ کرسی مجلس یازدهم صاحبی ندارد و تا ۲۱ شهریورماه 
که موعد برگزاری انتخابات مرحله دوم مجلس یازدهم باشــد، این ۱۱ کرسی کماکان 
بی سرنشــین خواهندماند. محمدباقر قالیباف، سیدمصطفی میرسلیم، علیرضا زاکانی، 
مرتضی آقاتهرانی، علی نیکزاد، سیدشــمس الدین حسینی، فریدون عباسی، عبدالرضا 
مصری، حمیدرضا حاجی بابایی، الیاس نادران و مسعود پزشکیان، آن ۱۱ گزینه ای هستند 
که این روز ها در محافل سیاسی-رسانه ای از آن ها به عنوان گزینه های احتمالی ریاست 

مجلس آینده صحبت شده است.

محبی نیا خطاب به میرسلیم نوشت: » آقای محترم کی حرمت  اکثریت را حفظ 
کرده ایــد که الان توقع رعایت حقوق متقابل را دارید.«جهانبخش محبی نیا نماینده 
مردم میاندواب و شاهین دژ در واکنش به انتقاد توئیتری میرسلیم از اصلاح طلبان با 
مخاطب قرار دادن او در صفحه توئیترش نوشــت:  آقای محترم کی حرمت  اکثریت 
را حفــظ کرده ایــد که الان توقع رعایت حقوق متقابــل را دارید. هنوز هم نگاهتان 
الیگارشــی یا حداقل نگاه آریستوکراســیک اســت. واقعا دلیل تحقیر انتخابات را 
نمی دانیــد یا اینکه طبق معمول دیگران نمی فهمند و تنها عاقل، شــمایید! الله اعلم 
میرســلیم پیش از این نوشــته بود: »راه صحیح زندگی سیاسی برای اقلیت، پس از 
شکســت فاحش در انتخابات مجلس یازدهم، در تحلیل های غلط انداز و تخریب 
شــخصیت های اکثریت و ادعای اختلاف و رقابت بین آن ها و تحقیر انتخاباتی که 
خود به دلیل ناکارآمدی سرمنشــأ نتایج آن بوده اند، نیست. توصیه می کنم با استفاده 
از فرصــت ماه رمضان، وقت خود را صرف تفکر درباره ریشــه ضعف های جبهه 

سیاسی خود کنند.«

علی مطهری نماینده ی مردن تهران در مجلس در نامه ای سرگشاده به ابراهیم 
رئیسی رییس قوه قضاییه نسبت به حکم محکومیت محمود صادقی دیگر نماینده ی 
تهران در مجلس واکنش نشــان داد و با توضیحاتی نوشــت: مستدعی است نسبت 
به اعمال تخفیف مؤثر در احکام صادره در دادگاه تجدیدنظر دســتور اقدام مقتضی 

صادر فرمایید. 

اخبار ویژه ...

ســرویس سیاسی- عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران با بیان اینکه 
شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان نیازمند خانه تکانی جدی است، استعفای نائب 
رییس این شورا را پیش دستانه عنوان کرد و گفت: موسوی لاری نمی خواست خیلی واضح دلیل 
استعفایش را قانون جدید فعالیت احزاب اعلام کند، اما واقعیت این است که ترکیب شورای عالی 

به سمتی می رود که همه اعضای آن اشخاص حقوقی باشند.   
»یدالله طاهرنژاد« درباره اســتعفای عبدالواحد موســوی لاری، نائب رییس شورای عالی 
سیاســت گذاری جبهه اصلاح طلبان، اظهار کرد: شــورای عالی سیاســت گذاری از دو طیف 
نمایندگان احزاب و اشخاص حقیقی تشکیل شده است که بعضا هماهنگی و سازگاری لازم در 

ارتباط با موضوعات کلان ملی را نداشتند.
عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی افزود: برخی نهادها هم شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان را در چارچوب قانون احزاب نمی دیدند و معتقد بودند اعضای این 
شورا نه از شخصیت های حقیقی بلکه باید از احزاب باشد و به دلیل ایجاد این نوع محدودیت ها، 
طیف احزاب شورا مجبور شدند برای انتخابات مجلس یازدهم به عنوان جبهه از وزارت کشور 
مجوز اخذ کنند. به همین منظور موسوی لاری در اقدامی پیش دستانه استعفا کرد تا بستر برای 

اجرای قانون جدید احزاب هموار شود.
طاهرنژاد ادامه داد: برداشت شخصی من این است که نائب رییس شورای عالی نمی خواست 
خیلی واضح دلیل استعفایش را قانون جدید فعالیت احزاب اعلام کند، ولی واقعیت این است 
که ترکیب شــورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاحات به سمتی می رود که همه اعضای آن 

اشخاص حقوقی )نمایندگان احزاب( باشند.  
وی در پاسخ به این پرسش که عده ای از اصلاح طلبان معتقدند حزب کارگزاران در شرایط 
پیش آمده برای شــورای عالی تا حدودی مقصر است، گفت: کارگزاران بیشترین همراهی را با 
شورای عالی داشته است، زمانی که به عنوان رییس کمیته استان های این شورا انتخاب شدم و به 
دلایلی کناره گیری کردم، بلافاصله حزب کارگزاران علیرضا سیاسی را به جای من معرفی کرد، 

این دلیلی بر همکاری حزب ما با شورای عالی است.
نماینده دوره پنجم مجلس شــورای اســلامی یادآور شــد: حزب کارگزاران سازندگی 
در انتخابــات یازدهمیــن دوره مجلــس تمام تلاش خود را به کار گرفت که از شــورای عالی 
سیاســت گذاری تصمیمی مهم خارج شود، وقتی این مهم انجام نشد کارگزاران در زمینه ارائه 
لیست مستقل راسا اقدام کرد و همچنان معتقدیم در چارچوب شورای عالی و کار جمعی است 

که اصلاح طلبان بیشتر می توانند در عرصه سیاسی کشور نقش آفرین باشند.
طاهرنژاد با اشاره به اینکه مجوز فعالیت جبهه های سیاسی برای احزاب صادر شده است، 
اضافه کرد: بنابراین شورای عالی مجبور است خود را با شرایط جدید تطبیق دهد بنابراین برای 
اشخاص حقیقی در جبهه ها و شوراهای سیاسی عملا جایی ندارند و آقای موسوی لاری متوجه 

این شرایط شده است.
وی افزود: اگر چه شخصیت های حقیقی تاثیرگذار نقششان را در عرصه سیاست گذاری 
اصلاح طلبان از دست نمی دهند و در قامت مشاور و اتاق فکر این جریان و در کنار کمیته ها حضور 

خواهند داشت. ضمن اینکه شورای عالی نیاز به خانه تکانی جدی دارد.
طاهرنژاد، شورای عالی سیاست گذاری را مسئول نرسیدن اصلاح طلبان به تصمیم واحد 
در انتخابات مجلس عنوان و خاطرنشان کرد: این شورا باید این مسئولیت را بپذیرد و به تاریخ 
پاسخگو باشد. بنابراین اصلاح طلبان به اصلاح ساختار و شورای مذکور به خانه تکانی نیاز دارند.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با تاکید بر اینکه درباره تشکیل پارلمان 
اصلاحات تلاش زیادی صورت گرفت و دستاوردهای و نتایج خوبی هم به دست آوردیم، اظهار 
کرد: پیشــنهاد اولیه نهاد پارلمان اصلاحات را حزب کارگزاران ارائه داد. اما در آستانه انتخابات 
اسفند ۹۸ گفته شد چون زمان کافی برای تشکیل آن وجود ندارد، تا زمان مناسب تر متوقف شود.

نماینده مجلس پنجم بیان کرد: پارلمان اصلاحات به این دلیل که گستره وسیع تری از بدنه 
اصلاح طلبان را نمایندگی می کند در صورت تاســیس از شورای عالی بهتر و قدرتمندتر عمل 

خواهد کرد.
طاهرنژاد به مجلس یازدهم هم اشاره کرد و گفت: به دو دلیل بعید است مجلس یازدهم 
اثرگذاری مشخص و جدی در عرصه سیاسی کشور داشته باشد. یکی به دلیل مشارکت پایین 
مردم و آرا کم نمایندگان منتخب، پشــتوانه افکار عمومی برای این مجلس وجود ندارد و دوم 
اینکه، طیف وسیعی از افرادی که انتخاب شده اند فاقد تجربه نمایندگی و امور پارلمانی هستند.

وی افزود:  مرتضی آقاتهرانی در مصاحبه ای گفته؛ در حال آموزش مجلس اولی ها هستیم، 
خیلی از این منتخبان با قانون گذاری، فراکسیون، کمیسون و دیگر مفاهیم تقنینی هیچگونه آشنایی 

ندارند. بنابراین به نظر می رسد مجلس یازدهم عملکردی بهتر از مجلس هفتم نخواهد داشت.

ســرویس سیاسی-وزیر کشور در پیامی خطاب به اعضای شوراها در سراسر کشور 
گفــت: بــا همدلی، هم افزایی و بهره گیــری از همه ظرفیت های بالقــوه و بالفعل؛ بر حل 
عملگرایانه مشکلات شهروندان و روستائیان با فراهم آوردن زمینه های »جهش تولید« بیش 

از پیش کوشا و ساعی باشید. 
عبدالرضــا رحمانــی فضلی در پیام خود ضمن تبریک روز ملی شــوراها به اعضای 
شــوراهای اســلامی شهرها و روستاهای سراسر کشور  خطاب به آنها نوشت: بدون تردید 
تجربه موفق ۲۱ سال فعالیت شوراهای اسلامی درپهنه ی وسیع و متکثر فرهنگی، اجتماعی 
و جغرافیایی جمهوری اســلامی ایران، یکی از برکات و ثمرات انقلاب شکوهمند اسلامی 
است. نهاد شورا بعنوان نماد مردم سالاری دینی و تحقق اصل حاکمیت مردم بر سرنوشت 
خویش و مشارکت در اداره امور شهرها وروستاها و همچنین تبلور عینی و عملی تعامل و 
همراهی سازنده مجموعه مدیریت محلی با کارگزاران نظام جمهوری اسلامی ایران در نیل 

به توسعه پایدار و متوازن جای جای ایران اسلامی می باشد.  
وی با گرامیداشــت نهم اردیبهشت ماه ســالروز صدور فرمان تاریخی حضرت امام 
خمینی)ره( در سال ۱۳۵۸ در خصوص تاسیس شوراهای اسلامی و ضمن سپاس و قدردانی 
از زحمات و تلاشهای اعضاء خانواده بزرگ نظام شورایی کشور در اجرای مسوولیت های 
قانونــی محولــه و همکاری و همراهی موثر و کارآمد با مجموعه دولت در اجرای برنامه ها 
و سیاســت های عمومی و اجرایی کشور، فرارسیدن »روزملی شوراها« را صمیمانه تبریک 

گفت.  
وزیــر کشــور در ادامه این پیام ابراز امیدواری کرد: بــا همدلی، هم افزایی و مبتنی بر 
برنامه ریزی های مســتمر، آینده پژوهی، اولویت بندی مسایل، رعایت حقوق شهروندی، 
اهتمام و اعتقاد بر مدیریت منابع مالی و صیانت از اموال عمومی و بیت المال، قانون مداری 
و بهره گیری از همه ظرفیت های بالقوه و بالفعل؛ برحل عملگرایانه مشــکلات شهروندان 
و روســتائیان عزیز با هدف ارتقاء و بهبود مســتمر کیفیت زندگــی مردم، رعایت عدالت 
محوری در خدمت رســانی، کاهش محرومیت ها، افزایــش رفاه اجتماعی، امیدآفرینی و 
تحقق شکوفایی اقتصاد محلی با فراهم آوردن زمینه های »جهش تولید« بیش از پیش کوشا 

و ساعی باشید.

هنوز مشخص نیست که آیا موسوی لاری هم در باطن با کناره گیری شورا از انتخابات 
مخالف بوده یا نه. اما مرور بخش هایی از گفت و گوهای او پیش از انتخابات نشان می دهد 
که او از تصمیم شورا حتی اگر حمایت هم نکرده باشد انتقاد نکرده است. وزیر کشور دولت 
اصلاحات بهمن ماه سال گذشته در مصاحبه ای گفته بود: »جریان اصلاحات در قالب یک 
جبهه وارد عرصه انتخابات شده است و با توجه به این ردصلاحیت ها به طور طبیعی زمینه 
لیست دادن جبهه ای و ائتلافی برای اصلاحات از بین رفته اما امکان حضور فردی یا حزبی 
در انتخابات وجود دارد. مخالفتی باحضور در انتخابات از ناحیه احزاب و چهره های اصلاح 
طلب من نشنیده ام. حضور ما در انتخابات راهبرد قطعی اما دادن لیست اقتضایی است.«


